
Zápis ze 7. jednáni Rady Ústavu ze dne 9. 9. 20 15

ústav pro studium
~ totalitních režimu

Čj. : USTR 1-7/20 15

Zápis ze 7. jednání

Praha, 10. září 2015

Počet li stů: 5

,
Rady Ustavu pro studium totalitních režimů

Datum a místo zasedání: 9. 9. 2015, 16.00 hod., ÚSTR

Rada Ústavu: Zdeněk Bárta, Emilie Benešová, Jan Bureš, Lukáš Jelínek, Michal Uhl,

Eduard Stehlík, Naděžda Kavalírová

Ústav pro studium totalítních režimů: Zdeněk Hazdra, Jakub Stránský, Michael Pelíšek

Archiv bezpečnostn ích složek: Světlana Ptáčníková

Om luveni : Ondřej Matěj ka

Zápis vyhotovila: Jana Lišková

Program jednání:

1. Schvá lení program u

2. Verifikace zá pisu z 6. jednání

3. Kontrola úkolů

4. Informace o č i nnost i

5. Různé

Ad 1) Schválení programu

Předsedkyně Rady Ústavu E. Benešová zahájila v 16.04 hod. 7. jednání Rady ÚSTR
v roce 20 15. Násl edně přečetla navržený program a vyzvala přítomné, aby se k němu

vyjádři l i .

Z. Hazdra navrhl, aby stížnosti projednávané pod bodem 5 programu byly - vzhledem
k tomu, že obsahuji citlivé personální údaje - přesunuty na neveřejnou část jednání.

E. Benešová dala nejprve hlasovat o před loženém programu.

Usnesení: Program byl schválen v navržen ěm zn ě ní,

Hlasování: 7 pro (jednomyslně)



Zápis ze 7. je dnání Rady ÚSr3\U ze dne 9. 9. 2015

Nás ledně E. Benešová požádala p ř í tomn é členy Rady ÚST R. aby vyj ádři l i souhla s
s projed náváním stí žnos ti na neveřej né část i j edn án í.

Hlasování: 7 pro (j ednomysl n ě)

Ad 2) Verifikace zápisu z 6. jednání Rady

E. Benešová vyzvala členy Rady k vyjád ření připomínek k zápisu z 6. j ednání.
E. Stehlík požádal o změnu formulace na straně 9 zá pisu: místo "s upla tněním zákona o

státní s l užbě" bude v zápise "v d ůsledku organizačn í změny na Ministerstvu obrany"

Usnesen í: Rada Ústavu sc hva luje zá p is z 6. j ed ná n í Rady ÚST R v roce 2015 s tím, že
za p isovatelka zrněn í formul aci na stran ě 9 zá p isu dl e po žadavku E. Ste hlíka.

Hlasování: 6 pro, I se zdržel

Ad 3) Kontrola ú ko l ů

Radě Ústavu byl předložen přehled zadaných ú ko l ů a jejich plnění :

>- O des lat odpově d' na stížnost J. Ka louse dle usnese ní Rady.

Odes láno dn e 14 . 7. 20 15

>- Zveřejnit revidovan ý Plán činnosti na webu ÚST R v četn ě d ůvodově zprávy,

Zveřej něno dn e 19. 8. 20 15

>- Zaháj it j ednání s M in isterstvem fina ncí str a n rozpočtu ka pitoly 355 na rok 2016 dl e

p rio rit schvá lených Rad ou ÚST R.

Z. Hazdra informoval pří tomn é čl eny Rady ÚSTR o tom , že Ministerstvo financí
souhlas ilo s návrhem rozpočtu kap itoly 355 na rok 20 16 ve st ávaj ící výši a z á rove ň

akceptovalo nad požadavk y ve výš i 10 milion ů Kč na investice, které by byly pou žity
především na obnov ení IT struktury. V současné době se čeká , zda takto kon cipovan ý návrh
rozpočtu sch válí vláda.

Na základě dotazu Z. Bárty J. Stránský doplnil, že s Min isterstvem financí j ednalo vedení
Ústavu o více požadavcích, ale od souhlasen byl po uze jediný. Jedním z velkých tém at při

jednání s Mi nisterstvem financí byla ro vněž rekon strukce budov (Siwieco vy a Kanie), která
bude tech nologicky i eko logicky náročná . Ministerstvo financí dalo vedení ÚSTR za úko l
j ednat mezirezortn ě a prov ě řit r ů zné mo žnost i řešen i, o kterých bude dál e j ednáno .

Z. Hazdra vysvět l i l , že cílem jednání o té to otázce bylo v této fázi pou ze upozornit na
problém a zah ájit diskuzí , nikdo nečekal , že finanční prostředky na rekonstrukci budou
součást í rozpočtu při šti rok .

Ad 4) Informace o činnosti

E. Benešová připomn ě l a , že In ťonnace o č i nnost i j sou nově předkl ád ány č tvrt l etně ,

a omluvila O. Matějku, hlavního t v ůrce nového kon ceptu Informací o č i nnos t i . který se 7.
j ednán í Rad y ÚST R z důvodu zahran i čn i služební cesty nemohl zúčas tn i t. Vzhledem k tom u.
že nikdo z přítomných nem ěl připom ínky k novému form átu dokumentu, otevřela E.

~
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Benešová rozpravu k jednotlivým tématům. o kterých byly Radě ÚST R info rmace
předloženy .

J. Bureš poch válil zpracování a zeptal se . zda prázdné poličko v kolonce .,dosažen ý
výs ledek" zna č í, že úkol ještě neb yl zpracován.

Z. Hazdra vysvět l i l. že tabulka zohledň uje pou ze sp l něné po ložk y z databáze hodnoceni
výsledk ů č innost i OVV. Způsob zápisu do datab áze se však během druhého kvartálu zabihal.
a j e proto u jednot livých položek rozd i l ně podrobný. Do budou cna se vedeni ÚSTR bude
snaž it o rovnomčměj š i údaje.

E. Benešová rovněž dokument pochvá lila, pouze požádala, ab y v některých p řípadech

byla fo rma sjednocena či podrobněj i vysvět lena . Napřiklad z pojmu .,účast na konferenci"
není patrn é, zda zaměstnanec konferenci navšt ívil č i na ní aktivně vys toupil s příspěvkem.

J . Bureš navrhl integrovat j ednotli vá č tvrtlet í do jednoh o do kumentu. aby se v budoucnu
nem uselo hledat ve v íce soubo rech.

E. Stehli k požádal, aby byly barevně od lišeny publ íkace kmenových zam ě stnanc ů od
těch, na kterých pracoval i externi autoři . případně od publikaci pou ze vydan ých za peni ze
ÚSTR. bez auto rského podilu zaměstnanců. Rovněž poprosil, aby byly v infonnacich
podchyceny i některé webové proj ekty.

V této souv islos ti E. Benešová pochválila zpřehlednění webových stránek ÚST R.
Z. Hazdra sděl i l, že do budo ucna je v plánu webové stránky kompletně proměnit.

Kon cept má na staros ti J . Stránský.
E. Benešová po žádala. aby Zprávy ze zahraničnich služebních cest zveřej ňované na we bu

čet l někdo odpovědný, neboť v současné chvíl i vykaz uj i rozdílnou ú rove ň informac í.
V některých p řípadech jsou natolik s tručné, že z nich vů bec nevyplývá účel cesty.

J . Bureš požádal. aby se v rám ci tvorby no vého webu nestal o, že by stránky ob sahovaly
méně info rmac í než doposud.

1. Stránský vysvět l i l, že dle názoru vedeni ÚST R je web instituce v současné době

studnici informaci, v kte rých není úplně lehké se or ientovat. Z árove ň j e poněkud sebestředný,

zaměřuje instí tucí na sebe samu, ačkol iv veřej nost často není schopna ani roz lišít rozdíl mezi
ÚSTR a ABS. Záměrem je web ov é stránky více orientovat na veřej nost. která zde většinou

shání informace pro své bádání. Webové stránky by tak měly zájemce orientov at, kde a co lze
dá le hledat. Cílem je jednoducho st a nápomoc při hledáni . Instituce sama by měla jít trochu
do po zadi . Závěrem J . Stránský při slib il , že pr vní draft bude se členy Rady kon zul tován a
bude dán čas k př i pom ínk á m . Rozhodnč neni cílem cokoliv uspěchat.

E. Stehlik podotkl . že ačkoli v veřej nost hledá předev š ím zdroje. instituce by se
z webových stránek neměla ztrácet. Je potřeba um čt .,prodat" sebe a svo u č i nnost,

V rámci tabulky přehledu digitali zace za 2. čtvrt let i E. Stehli k doporučil rozdělit počty

d igital iz á t ů dle účelu digitalizace (pro projekty, pro badatele, úřední kop ie apod .).
E. Ben ešová podotkla, že pro blém vidí spíše v tom , že kaž dé oddělen í ABS vykazuje své

v ýsledky samostatně .

S. Pt á č n iková vysvětlila , že úče l digí talizace se neeviduje. Digitaliz áty se děli pouze na
ty, které byly pořízeny v rámcí systematické digitali zace. a na ty, které byly pořizeny na
základě badatelských žádostí.

E, Benešová dop lni la, ŽC pro bada tele se d igitali zují vždy jen požadované vý ňatky , ABS
n icméně digitali zuj e vždy ce lé j ednotky, m ů ž e j e proto nás ledně zařad i t do systema tické
digit alizace, Upozornila z á rove ň, že Rada by se měla zabývat spíše celým work flow
digital izace v AB S i v UST R.

J , Stránský doporučil. aby členové Rad y ÚST R při šli na ex kurz i na některé

z digi t alizačn ích pracovi šť .
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E. Benešo vá návrh kvito vala s povd ěkcm a doporučila spoj it exkurzi s dal ším jednáním
Rady. Následně se předsedkyně Rady ÚST R pozastavila nad pojm em "akvizice"' v p řípad ě

dokumentů NARA. neboť dle j ej ího soudu by se mělo jednat o alexandrijsk ý mikrofi lm, kter ý
by měl být uložen spíše v A BS než v ÚST R. Požádala proto ředitel e ÚST R, ab y zá ležitos t
pro věřil. Rovněž se zeptala na akvizici pozůstalost i Jana Zaj íce.

Z. Hazdra vysvět l i l , že pozůsta l ost byla zdig ita lizována a originály vráceny do Náro dního
archi vu, a to pravděpodobně včetně digitálních repro dukcí .

E. Benešo vá požádala ředitele ÚSTR, ab y vrácení pozůstalost i ov ě ři l , Násled ně se
ot áza la . jak má AB S defi novanou invent ámi j ednotku.

S. Pt á č nikov á vysvět l i la , že ka ždé oddělení používá j iné názvosloví a má rovněž j ínak
velkou inventární jednotku.

E. Benešová da la ke zvážení, zda by ted y neb ylo lepší vykazovat počty evidenčních č i

ukládacích jednotek, resp . počet kartonů.

S. Ptáčniková sdě l i la , že dle j ejího soudu nejpřesněj šim údajem je počet skon ů.

V souvis los ti s přehledem vyřizován í žádos tí dle zákona Č. 262 /20 II Sb . E. Benešo vá
p řipomn ěla, že během prázd nin se v tisku objevi lo prohlášení KPV stran této problemat iky.
Prohlášeni sice mí ři lo předev š ím na Ministerstvo obrany a Etickou komisi , nicméně by bylo
vhodné zálež itos t prodiskutovat i na tomto fóru .

S. Pt á č n ikov á sděli l a , že kvůli tlaku na zvýšení počtu vyřizovaných žádos tí AB S
zásadním způsobem mění podobu stanovisek. ABS se i nad ále vž dy pečlívě vyj á d ří

k p řípadným překážkám pro udělen í ocenění, zpracovatelé však ji ž nebudou podrobně

rozepisovat odbojovou činnost , pouze odkáží na rel evantní ske ny. Dále inform ovala přítomn é ,

že ABS opět navá zal spolupráci s ÚST R, který má kap acitu s připravou stanov isek Archiv u
pomoci. Vysvět li la v této souv islostí, že noví zam ěs tnanc i ABS vykryli hro zící propad
v počtu zpracovanýc h stanov isek, vzniklý vlivem rosto ucí náročnosti agend y (j iž se nevyřizuj í

prázdná stanov iska), ke zvýšení počtu stanov ísek ale nestačí.

Z. Hazdra do pln íI, že ÚST R i ABS má zájem při pravo vat co mo žn á nejkvali tněj ší

podklad y pro rozhodnutí Ministerst va obrany, pokud však j e potřeba agendu ur ychlít a zvýšit
počty vypracovaných stanovisek, j iná mo žno st není.

E. Ben ešová připomn ě la, že cestou s tručnějších stanovisek se šlo ji ž v roce 20 12 .
E. Stehlík souhlas íI, že pro Ministerstvo obrany je kličové získat dohledané archivní

do kumenty spolu s in form acemi o překážkách . V takové podobě j sou dle j eho soudu
stanoviska akceptova telná.

S. Ptáčníková dopln ila, že ABS se st rik tně drži správního řádu , ačkoliv n é kteří žadatelé
tl ačí , aby jeji ch žádos t byla vyřízena přednostn ě . Arc hiv takové žadatele vždy odkazuje na
Ministerstvo obrany, kt eré má právo o p ř ípad n ém předřazen í rozhodnout. V této souv islos ti S.
Ptáčníková kvitovala s povděkem nedávný do pis z Mini sterstva ob ran y, který obsaho val
soupis zastaven ých řízen i a doporučení k předřazeni některých žádos tí. ABS doporučení

Ministerstva obrany samozřejm é vyhoví. S. Ptáčníková v této so uvislo sti rovněž upozornila,
že v nedávné době do šlo k obro vskému nárůstu počtu žádosti ze strany Centra pro
dokumentací totalítních rež imů. Ve všech případech se však jedná o žádosti jmén em zesnulé
osob y.

E. Stehlik připomn ěl, že klí čov é j e nejprve vyříd i t žádosti živých ž adate l ů li. Benešo vá
vyjá dř i l a naději , že ABS , ÚST R a Mini sterstvo obrany dojdou ve věc i vyř izo v á n í age ndy dle
zákona Č . 262/20 I I Sb . ke konsenzu.

St ran před lo ž en é tabulky čerpán í stávaj ícího rozpočtu Z. Ha zdra uvedl , že přehled

čerpáni je Radě předkládán zcela poprvé. Kl ičové je podí vat se na ostatn í výdaje. Oprot i
l o ň sk ému roku j e čerpáno rovnom ěrn ě , vešk eré prost ředky by měly být do ko nce roku
l ineárně vyčerpány .
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E. Benešová se otázala, proč se nenakupuje IT technika, když v pří slušné kolonce jsou
nevyčerpané prostředky.

J. Stránský vysvětl i l, že se jedná o nespotřebované neprofiluj ící výdaje z loňského roku,
které jsou určeny jako rezerva v případě akutní potřeby.

V rámci procházení průběžného plnění harmonogramu doporučení Komise pro kontro lu
procesu digitalizace E. Benešová požádala, ab y bylo Radě ÚSTR příště prezentováno, jak
bud e fungovat elektronický archiv ("online") , jehož zkušební provoz (zatím v rámci instituce)
má být zahájen k 30. 9.2015.

E. Benešová požádala o vysvětlení , proč byl jako důvod znepřístupnění archivá lií
v některých případech uveden §4 a §5 zákona Č . 10712002 Sb.

S. Ptáčníková vysvět l i la, že se jedná o případy, kdy někdo požádal o předložení

archiválie, která byla zpřístupněna před vydá ním záko na Č. 499/2004 Sb., a zároveň se jedná o
arch iválii mladší třiceti let. V takovém případě je vždy potřeba doložit souhlas osob, na které
byl svazek vede n.

N. Kavalírová se vrát ila k agendě dle zákona Č. 262/20 11 Sb. a deklarovala, že KPV
nemá se žádostmi Centra pro dokumentaci totalitních režimů nic společného, vyjádříla své
znepokojení nad žádostmi zasílanými z CDTR a žádala, aby nejprve byly vyřizovány žádosti
žij ících osob.

E. Stehlík N. Kavalíro vou ubezpečil , že žádos ti žijících ž adate l ů j sou vždy vyřizovány

přednostně . Žádosti Centra pro dokumentaci totalitních režimů se tedy budou vyřizovat až
nakonec.

Ad 5) Různé

>- Žádosti dl e zá kona ě , 106/1 999 Sb., č. j . UST R -t7012015, UST R -17112015, UST R
-t7512015, UST R -t9-t/2015 , UST R 51-t /2015, UST R 5-t-t/2015, a UST R 5-t912015

Usnesení: Rada Ústavu bere žá dostí podle informačního zákona č . j. UST R -t70/201 5,
UST R 47112015, UST R -t7512015, UST R 49-t12015, UST R 51-t12015, UST R 5-t-t12015 a
UST R 5-t9120 15 na vědomí.

Hlasování: 7 pro (j ednomyslně)

Vzhledem k tomu , že již nikdo neměl žádný podnět k diskuzi, poděkovala předsedkyně

Rady ÚSTR přítomným a v 17.23 hod . ukončila veřejnou část jednán í. Následně vyhlásila
krátko u přestávku , aby veřejnost mohla opustit zasedací místnost.

Další jednání Rady Ústavu se bude konat dne 5. října 20 15 v 17.00 hodin.

Za správnost: . . .. .

Emilie Benešová
předsedkyně Rad y Ústavu pro studium totalítních režimů
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